




1

云南学前教育研究

挑战和机遇
鸣 谢

鸣谢
Acknowledgements



2

本项研究的设计和实施由梁晓燕博士（项目负责人，世界银行　

东亚和太平洋地区人类发展局高级教育专家）在于小庆（世界银行　

东亚和太平洋地区人类发展局局长）与Luis Benveniste（世界银行　

东亚和太平洋地区人类发展局教育副局长）的带领下负责完成。主

报告由梁晓燕，傅予（世行研究助理顾问）和张亦男（世行研究助理顾

问）共同执笔，以下几名学者为本研究开展的背景研究提供了宝贵的

资料和信息：

·   中国华东师范大学的周欣博士和河南大学的赵振国博士开展

了幼儿教师的调查研究。周博士本人是儿童早期教育领域的

著名学者。她作为本次云南儿童早期教育研究的顾问，为研究

作出了杰出贡献。

·   云南师范大学的谢云丽老师领导了ECERS—R调查。谢老师

带着极大的热情与劲头，全力以赴地投入到ECERS—R在昆明

24个幼儿园的调查实施工作中，并根据调查结果撰写了一份

背景报告。

·   云南师范大学的闫志英、张乐、谢云丽、花艺等老师在李劲松所

长带领下成功完成了住户调查的问卷修改与实施，以及一手数

据的输入，整理和分析。

·   云南师范大学的花艺老师提供了充分的幼儿发展政策和机构

的背景研究。她还是本次研究的主要联络人。

·   云南财经大学的李兴续博士和白涛珍老师提供了采样框架方

面的技术援助，培训了采样调查的工作人员，并且对建立数据

模型提供了宝贵的建议。

我们非常感谢云南师范大学教育科学与管理学院院长李劲松先



3

云南学前教育研究

挑战和机遇
鸣 谢

The study was led by Xiaoyan Liang (Senior Education Specialist, Task 
Team Leader) under the guidance of Xiaoqing Yu (East Asia and Pacif ic 
region (EAP) Human Development Director) and Luis Benveniste (EAP 
Sector Manager). The report was co-authored by Xiaoyan Liang, Yu Fu 
(Consultant) and Yinan Zhang (Consultant), with signif icant contributions 
from a few researchers who partnered with us to carry out the background 
studies, including the following individuals:

·   Dr. Xin Zhou of East China Normal University and Dr. Zhenguo 
Zhao of Henan University who conducted the preschool teacher 
study. In particular, Dr. Zhou herself is a renowned scholar in early 
childhood education. Dr. Zhou also served as an advisor to the 
overall Yunnan Early Child Development (ECD) study and her 
contributions add tremendous rigor and substance.

·   Ms. Yunli Xie of Yunnan Normal University who led the Early 
Childhood Environment Rating Scale-Revised for Pre-Schools 
(ECERS-R) survey. With great enthusiasm and energy, Ms. Xie 
immersed herself into the implementation of ECERS-R in the 24 
preschools in Kunming and also prepared a background report on 
the results. 

·   Ms. Zhiying Yan of Yunnan Normal University who led a team 
including Ms. Yue Zhang, Ms. YunliXie, and Ms. Yi Hua.They 
successfully completed the adaptation of the household survey 
instrument as well as the implementation of the survey, entry and 
cleaning of data, and initial analysis of the data.

·   Ms. Yi Hua of Yunnan Normal University who provided a review 
of ECD policies and institutions and who became the main contact 
person for the studies.

·   Mr. Xingxu Li and Mr. Taozhen Bai of Yunnan University of 
Finance provided technical assistance on the sampling framework 
and trained the survey f ield workers. They also advised on the 
statistical modeling during the data analysis.

We owe special thanks to Mr. Jingsong Li, Dean of the Education 
Management Institute in the Yunnan Normal University who bravely 
accepted the challenging task of contracting with the World Bank to conduct 
the various background studies. Mr. Li’s dedication to education and to 

此为试读,需要完整PDF请访问: www.ertongbook.com



4

生。他接受这个极具挑战性的任务，配合世界银行实施各种背景研

究。李先生对教育的奉献精神，以及对年轻教师和学生的支持，是大

家学习的楷模。

我们还要感谢韩国开发研究院公共政策与管理学院提供的资金

支持，以及太平洋区幼儿教育研究协会（香港）慷慨地同意我们试点

中国版的ECERS—R。

最后，本研究得以顺利完成，也是与云南省教育厅领导们的支持

与合作分不开的。我们要特别感谢基础教育处的曾莉琼处长，外贷科

的陈永进主任、宋捷副主任和付铁铮老师，以及教科院的李亚琴女士、

杨志军女士。我们特别感谢我们出色的同事和朋友宋捷主任，我们的

工作离不开他的支持与专业精神。



5

云南学前教育研究

挑战和机遇
鸣 谢

supporting his young faculty and students will be a model for all. 
We are grateful for the f inancial contribution made by the Korea 

Development Institute School of Public Policy and Management. The 
Pacif ic Early Childhood Education Research Association (Hong Kong) 
graciously agreed for us to pilot the Chinese version of the ECERS-R 
instrument. 

The study would not have been possible without the support and 
collaboration from the off icials in the Yunnan Provincial Department 
of Education, including Ms.Liqiong Zen from the Basic Education 
Department, Mr. Jie Song and Mr. Tiezhen Fu from the Foreign Loan 
Department, Ms. Yaqin Li, and Mr. Zhijun Yang from the Education 
Research Institute.The authors extend a special thanks to Mr. Jie Song for 
always being supportive and professional and a great colleague and friend.



1

云南学前教育研究

挑战和机遇
缩略语表

Abbreviations and 
Acronyms

缩略语表



2

CDRF 中国发展研究基金会

EAP 东亚和太平洋地区

ECD 早期儿童发展

ECDE 早期儿童发展与教育

ECERS—R 幼儿教育机构环境评价量表—修订版

GER 毛入学率

GDP 国内生产总值

GPA 平均分数

MOE 教育部

MRC Madrasa项目幼儿园

OECD 经济合作与发展组织

PPS 概率抽样法

RMB 元（人民币）

SIDS 婴儿猝死综合征

TVET 职业技术教育与培训
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